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Mai mult de doi ani în Republica 
Moldova funcţionează legea care 
permite persoane cu dizabilităţi 
nu doar să fie angajate în câmpul 
muncii, dar chiar obligă instituţiile să 
rezerveze locuri pentru acestea. 
Înseamnă aceasta oare că acum 
persoanelor cu dizabilităţi le este 
uşor să găsească un loc de 
muncă?

Legea cu privire la standardele 
internaționale

În iulie 2012, a intrat în vigoare legea „Cu 
privire la incluziunea socială a persoanelor 
cu dizabilităţi”, elaborată de Ministerul Mun-
cii, Protecţiei Sociale şi Familiei, în conformi-
tate cu Regulile Standard privind Egalizarea 
Şanselor pentru Persoanele cu Dizabilităţi 
acceptate în majoritatea ţărilor lumii.

Apți de muncă, dar șomeri
Autor: MArinA BzovAiA

сп, 21 feBruArie 2015

Persoane cu dizabilităţi angajate în câmpul muncii

http://api.md/news/view/ro-api-de-munc-dar-omeri-887
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De fapt, ce este nou în această lege? În pri-
mul rând, au fost excluse conceptele de „invali-
ditate” şi „grupă de invaliditate”, fiind  înlocu-
ite cu expresia „gradul de dizabilitate” (grav, 
sever, mediu, uşor) şi a fost introdusă o gra-
daţie a capacităţii de muncă. Deci, în cazul în 
care capacitatea de lucru se păstrează la nive-
lul 0-20%, înseamnă că dizabilitatea este gra-
vă. Pentru dizabilitatea severă coeficientul ca-
pacităţii de lucru este de 25-40%, pentru cea 
medie – 45-60%, pentru cea uşoară – până 
la 100%. „Am renunţat la folosirea termenilor 
strict medicali pentru persoanele cu dizabilităţi. 
Vorbim despre evaluarea capacităţii de lucru şi 
posibilitatea de integrare socială a acestor per-
soane”, menţiona cu această ocazie ex-minis-
tra Muncii, Protecţiei Sociale şi Familiei, Va-
lentina Buliga. Până atunci funcţiona alt prin-
cipiu: grupa de invaliditate era stabilită de de-
cizia comisiei medicale, iar despre capacitatea 
de muncă a persoanei nici vorbă.

Directorul Agenţiei de Ocupare a Forţei 
de Muncă din Bălţi, Ilie Chiţac, explică de ce 
este important acest lucru: „Anterior înregis-
tram doar persoanele cu grupa de invaliditate 
de gradul III, legea nu permitea înregistrarea 
în agenţiile de ocupare a forţei de muncă a per-
soanelor cu dizabilităţi de grupa I şi II, deoare-
ce erau considerate inapte de muncă. Acum, 
toată lumea are dreptul de a se înregistra 
la noi. Atât cei care au capacitatea de muncă 
de 65-100%, precum şi cei cu gradul de dizabi-
litate de la 20%. Despre această lege s-a vorbit 
pe parcursul ultimilor 10 ani”.

Mai mult decât atât, legea garantează per-
soanelor cu dizabilităţi dreptul la muncă, şi 
chiar au fost introduse cerinţe speciale pen-
tru angajatori. În primul rând, toate compa-
niile, indiferent de forma de organizare juri-
dică, unde există 20 sau mai multe locuri de 
muncă, nu mai puţin de cinci la sută din nu-
mărul total de locuri de muncă urmează să 
fie create sau rezervate pentru persoanele 
cu dizabilităţi. Deci, fiecare al 20-lea anga-
jat al companiei ar trebui să fie o persoană 
cu dizabilităţi.

În al doilea rând, angajatorii sunt obligaţi 
să informeze agenţia teritorială de ocupa-
re a forţei de muncă despre locurile de mun-
că create şi/sau rezervate pentru angajarea 
persoanelor cu dizabilităţi şi despre angaja-
rea acestora. Pentru încălcarea acestor ce-
rinţe, potrivit art. 55 din Codul Contraven-
ţional, angajatorii riscă o amendă de la 7000 
la 9000 de lei (de la 350 la 450 de unităţi 
convenţionale).

Sunt angajați doar 0,5%

Deci, statul este obligat să înregistre-
ze la oficiul de ocupare a forţei de muncă, 

precum şi să angajeze persoane cu diza-
bilităţi. Câte persoane au profitat de acest 
drept? Potrivit lui Ilie Chiţac, anul trecut 
au fost înregistrate 37 de persoane (șap-
te au fost angajate, dintre care cinci în ca-
drul proiectului asociaţiei obşteşti „Asoci-
aţia Femeilor de Afaceri”, cu sprijinul Fun-
daţiei Est-Europeană, care a deschis un 
salon de masaj ca o întreprindere socială 
pentru persoanele cu deficienţe de vede-
re şi nevăzători. Până acum nu au fost în-
registraţi angajatori care să anunţe volun-
tar despre locurile rezervate pentru per-
soanele cu dizabilităţi.

Natalia Proţiuc este preşedintele asoci-
aţiei obşteşti „Dreptul de a fi”, unde sunt la 
evidenţă 250 de persoane cu diferite forme 
de dizabilitate, dintre care mai mult de 90 
sunt adulţi. Potrivit ei, doar cinci persoa-
ne sunt angajate, dintre care, doar o per-
soană lucrează oficial – Natalia Hvorosto-
va, învăţătoare-educatoare la şcoala-inter-
nat pentru persoane cu deficienţe de vede-
re şi orbi.

Societatea Surzilor din mun. Bălţi are 
aproximativ 600 de membri din 11 raioa-
ne de nord ale ţării. Aproape jumătate din-
tre ei locuiesc în Bălţi, iar angajaţi sunt 20 
de persoane. În raioane situaţia este şi mai 
rea. Nu am reuşit să aflăm care este situ-
aţia la nivel de republică, precum şi dacă 
există statistică privind numărul de per-
soane cu dizabilităţi angajate. Cu toate 
acestea, suntem la curent că în ţară există 
doar 13 întreprinderi specializate, fondate 
de către societăţi ale persoanelor cu diza-
bilităţi, dintre care toate sunt din Chişinău. 
În această listă sunt şi două întreprinderi 
din Bălţi – „Prim-Plonjor” (Societatea sur-
zilor) şi „Optimist-Etern”(Societatea nevă-
zătorilor), dar, de fapt, activează doar ulti-
ma. În plus, şi în aceste întreprinderi spe-
cializate numărul angajaţilor este foarte 
mic. De exemplu, cândva la şase întreprin-
deri speciale ale Societăţii nevăzătorilor 
erau angajaţi aproximativ 3.500 de persoa-
ne, acum însă la cinci lucrează nu mai mult 
de 200 de persoane.

Ei vor și pot

Poate că oamenii pur şi simplu nu do-
resc să lucreze? Absolut toţi interlocuto-
rii noştri nu sunt de acord cu această afir-
maţie. „Desigur, nu toţi, dar majoritatea do-
resc să lucreze. Anterior, ei lucrau la între-
prinderi, nu doar în Societatea nevăzători-
lor, ci şi, de exemplu, la fosta uzină Lenin, în 
firme de construcţii în calitate de hamali, 
iar apoi au rămas fără locuri de muncă. Lu-
crul nu înseamnă doar bani, este vorba şi de 
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comunicare. Iar acum, oamenii au rămas 
singuri cu problemele lor”, afirmă Natalia 
Hvorostova.

Despre cum a fost înainte, când încă 
mai funcţiona întreprinderea „Societatea 
Surzilor”, ne spune şi interpreta în limba-
jul mimico-gestual, Anna Lucaşova: „La 
noi veneau din tot nordul Moldovei, locu-
iau în cămine şi lucrau. Astăzi, ei rămân în 
sate pentru a-şi ajuta părinţii. În Soroca, 
unii sunt angajaţi la fabrica de confecţii, la 
fabrica de încălţăminte, şi atât. Iar în alte 
raioane – Sângerei, Glodeni, Râşcani, Flo-
reşti – în genere nu se găseşte de lucru. Nu 
e corect, pentru că aceste persoane sunt 
absolut apte de muncă, pot îndeplini orice 
acţiune, doar trebuie să li se explice şi să li 
se dea un loc de muncă. Dacă o persoană 
este nevăzătoare, aceasta nu înseamnă că 
este inaptă de muncă, trebuie pur şi simplu 
să se determine în ce domeniu se poate în-
cadra. Anterior, toţi erau în stare să lucre-
ze, pentru că statul era interesat în acest 
sens. Exista un program, şi erai obligat să 
lucrezi ca să te întreţii singur”.

Să ai un loc de muncă este important, 
deoarece vechimea în muncă oferă drep-
tul la o pensie de invaliditate, care este 
deseori mult mai mare decât indemni-
zaţia socială (a se vedea „Indicatorii sta-
tistici”). Dar pentru aceasta, persoana 
cu dizabilităţi trebuie să se angajeze şi 
să lucreze oficial un an dacă la data de 
determinare a dizabilităţii nu a împli-
nit vârsta de 23 de ani, doi ani – la vârs-
sa cuprinsă între 23 şi 26 de ani, trei ani 
– în cazul în care invaliditatea este sta-
bilită la vârsta între 26 şi 31 de ani. Per-
soanele în vârstă de peste 31 de ani tre-
buie să aibă vechime în muncă de cel pu-
ţin 5 ani.

Dacă nu prin lege,
atunci prin convingere

Cel mai important lucru despre care 
spun la unison respondenţii noştri este 
că pentru a găsi un loc de muncă o per-
soană cu dizabilităţi întâmpină foarte 
mari dificultăţi. Angajatorii refuză să-i 
primească la lucru şi nici măcar nu în-
cearcă să fie politicoşi. Reuşesc să se an-
gajeze doar cei care sunt insistenţi şi per-
severenţi şi, ce este şi mai important, cei 
pe care îi susţin rudele sau persoanele 
care nu sunt indiferente.

Responsabili de la Societatea surzilor 
din Bălţi spun că cea mai dificilă proble-
mă pentru membrii săi este angajarea în 
câmpul muncii. ”Până nu venim noi per-
sonal să-l convingem pe un  director sau 

altul să angajeze oamenii noştri, lucrurile 
nu se mişcă din loc”. Aceştia se pot angaja, 
de regulă, doar la locuri pentru cusătore-
se şi portari, chiar dacă unii angajatori pe 
care am reuşit să-i convingem să le încre-
dinţeze şi alte activităţi rămân mulţumiţi. 
La una din întreprinderile de producere a 
ferestrelor şi a uşilor din PVC munceşte de 
mai mulţi ani Eduard Burinschii, despre 
care conducătorul său are o părere foarte 
bună: „Dă-mi 10 ca acesta şi îi angajez spu-
ne acesta!” conchide Ana Lucaşova.

Natalia Proţiuc adaugă: ”Agenţii eco-
nomici se tem adesea să angajeze persoa-
ne cu dizabilităţi, dar nu e clar din ce mo-
tive, se tem de responsabilitate sau altce-
va, nu ştiu. Dar cu siguranţă nu e vorba de 
lipsă de calificare. O fată care a absolvit 
cursuri de contabilitate, dar se deplasează 
în cârje, nu a putut obţine un loc de muncă 
nici măcar la domiciliu”.

Directorul Agenţiei pentru ocuparea 
forţei de muncă, Ilie Chiţac, recunoaşte 
că şi el, funcţionar de stat, întâmpină di-
ficultăţi să angajeze persoane cu dizabi-
lităţi. Anul trecut, la agenţie s-a adresat 
o domnişoară pe nume Svetlana, în vâr-
stă de 19 ani, care suferă de dizabilităţi 
ale sistemului locomotor. Ea a fost înre-
gistrată şi îndreptată la cursurile de ope-
rator în centrul de instruire „Miracol”. În 
noiembrie ea a trecut un curs de reabili-
tare profesională în Centrul Republican 
de Protezare, Ortopedie şi Reabilitare şi 
era gata să înceapă lucrul. Dar, în pofi-
da faptului că existau posturi vacante, 
angajarea Svetlanei nu a fost uşoară: din 
12 agenţi economici, la care s-a adresat 
Ilie Chiţac, doar unul a fost de acord. ”Eu 
practic am cerşit locul de muncă, deoarece 
angajatorii sunt preocupaţi doar de bani şi 
profit”, specifică acesta.

Paulina Lucico, directoarea Centru-
lui de instruire „Miracol”, unde, pe par-
cursul a 25 de ani au învăţat zeci de stu-
denţi cu dizabilităţi, spune că aceştia au 
capacitate de muncă şi sunt foarte res-
ponsabili. Apropo, persoanele cu diza-
bilităţi sunt primite la studii în Centrul 
„Miracol” fără plată, indiferent dacă sunt 
trimise de Agenţia de ocupare a forţei 
de muncă sau se adresează direct. Aces-
tea pot învăţa, la dorinţă, oricare dintre 
profesiile oferite. Ele fac cursuri diferi-
te, până când găsesc o profesie care li se 
potriveşte. Sergiu Busuioc, de exemplu, 
a obţinut trei specialităţi – croitor, ma-
seur şi bucătar-patiser. În tot acest timp 
el venea la ore cu sora lui mai mică care 
aude şi făcea notiţe. Astăzi, el lucrează 
ca bucătar la şcoală şi este fericit. El, ca 
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şi mulţi alţii, au fost ajutaţi de către direc-
torul centrului, dar de multe ori apare o 
altă problemă: chiar şi atunci când agen-
tul economic este gata să angajeze un ab-
solvent, o face neoficial pentru a evita pla-
ta impozitelor.

Îs atât de diferite

Soţul Nataliei Hvorostova, Vladislav 
este muzician, maseur şi se pricepe şi la 
calculatoare, îi ajută pe membrii organi-
zaţiei sau pur şi simplu pe cunoscuţi. Oca-
zional câştigă suplimentar la nunţi şi cu-
metrii. Astăzi el este unul dintre cei şase 
angajaţi ai salonului de masaj „Santao”, 
deschis în cadrul unui proiect social. De-
ocamdată chiria este plătită pentru şase 
luni, ce va fi când se va termina sprijinul 
donatorilor,nimeni nu ştie, depinde de ca-
pacitatea echipei de masori de a face faţă 
concurenţei şi a supravieţui ca activitate.

Ei înşişi sunt conştienţi de faptul că 
şansele nu sunt foarte mari. ”Noi înţele-
gem că proiectul este de scurtă durată” – 
spune Vladislav, numind mai multe pro-
iecte anterioare de integrare socială, care 
au fost închise imediat ce a încetat ajuto-
rul din străinătate.

Tatiana Puga, preşedinta Asociaţiei 
Femeilor de Afaceri care implementează 
acest proiect, este de părere că antrepre-
noriatul social are un viitor promiţător, iar 
statul ar trebui să fie interesat în sprijinul 
acestuia. Ea specifică: ”În general, este sar-
cina autorităţilor de a integra persoanele 
cu dizabilităţi şi de a contribui la îmbună-
tăţirea vieţii acestora”. Astăzi, însă, între-
prinderea socială nu are nici un avantaj 
în ceea ce priveşte administrarea aface-
rii. Ar fi un mare plus, dacă autorităţile lo-
cale ar acţiona în calitate de partener şi ar 
aloca cel puţin un local pentru o astfel de 
întreprindere.

Serviciul Fiscal Principal de Stat ne-a 
comunicat că de beneficiile fiscale se bu-
cură doar întreprinderile specializa-
te ale Societăţii Surzilor, ale Societăţii ne-
văzătorilor şi ale Societăţii persoanelor cu 
dizabilităţi, lista cărora este aprobată de 
guvern. Reamintim că există doar 13 ase-
menea întreprinderi.

Directorul întreprinderii „Optimist-
Etern”, Gheorghe Lungu, a explicat care 
sunt aceste beneficii: întreprinderile spe-
cializate sunt scutite de TVA la materii 
prime importate, de asemenea la bunuri-
le fabricate şi serviciile prestate, precum 
şi de impozitul pe venit. În plus, întreprin-
derii îi este returnată o parte din alocă-
rile în fondul social pentru fiecare anga-

jat cu dizabilităţi. ”Dacă baza de impozi-
tare este de 23%, noi plătim doar 4,5%, iar 
celelalte 18,5% sunt returnate întreprinde-
rii după încheierea lunii următoare”, expli-
că acesta.

Iată o altă formă de sprijin: de la buge-
tul de stat pentru fiecare dintre cele trei 
Societăţi se alocă o anumită sumă de bani 
pentru achiziţionarea de materii prime şi 
materiale sau pentru renovarea echipa-
mentului. ”În acest an pentru Societatea 
nevăzătorilor sunt prevăzuţi  813 000 lei. 
Această sumă este distribuită celor cinci 
întreprinderi ale noastre în funcţie de sta-
rea financiară. Întreprinderea decide sin-
gură în ce scop să utilizeze aceşti bani, însă 
procurarea echipamentului este imposibi-
lă, pentru că suma este nesemnificativă, de 
aceea este destinată pentru majorarea ac-
tivelor circulante, pentru achiziţionarea 
materiilor prime şi a materialelor”, expli-
că directorul.

Potrivit lui Gheorghe Lungu, un ast-
fel de sprijin din partea statului este sufi-
cient pentru a rămâne pe linia de plutire, 
dar pentru a ajunge printre întreprinde-
rile care se bucură de beneficii, este nevo-
ie de a îndeplini o serie de condiţii. Una din 
aceste condiţii este ca numărul de lucră-
tori cu dizabilităţi în state trebuie să fie nu 
mai puţin de 50% + 1. La „Optimist-Etern” 
raportul este chiar mai mare: 76% din per-
sonal au deficienţe de vedere, deşi în sta-
te sunt doar 28 de persoane. Iar creşterea 
numărului de salariaţi nu este încă posibi-
lă pentru că volumul de producţie nu per-
mite aceasta.

Cine va sprijini angajatorul?

De ce, atunci, întreprinderile nu pri-
mesc la lucru persoanele cu dizabilităţi, 
care au o calificare suficientă, când le-
gea obligă ca pentru acestea să fie rezer-
vate 5% din locurile de muncă? În căuta-
rea unui răspuns ne întoarcem la ... legea 
privind incluziunea socială a persoanelor 
cu dizabilităţi. Potrivit acestui document, 
statul îşi asumă sprijinul întreprinderilor 
specializate şi ajută la angajarea şi forma-
rea profesională a persoanelor cu dizabi-
lităţi prin Agenţiile de ocupare a forţei de 
muncă, precum şi le oferă servicii de rea-
bilitare profesională. Orice altceva rămâ-
ne pe seama angajatorilor: crearea locu-
lui de muncă şi adaptarea acestuia la ne-
voile angajatului; livrarea echipamentelor 
şi a instrumentelor speciale, etc . Evident, 
acest lucru necesită cheltuieli enorme.

În plus, angajatorul este obligat să sta-
bilească pentru angajatul cu nevoi speci-
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ale un program de lucru redus, de 6 ore 
pe zi cu un salariu în aceeaşi mărime ca 
şi cel al lucrătorilor cu program normal 
de lucru. Totodată, perioada concediului 
de odihnă ar trebui majorată de la 32 la 
40 de zile. Având în vedere probabilitatea 
că şi numărul „concediilor medicale” va 
fi mai mare, iar acestea la fel sunt acope-
re parţial de către întreprindere, dorinţa 
de a angaja un lucrător special devine tot 
mai mică.

”Pentru el este nevoie de o abordare 
aparte şi anumite condiţii: de exemplu, toa-
lete, rampe, lifturi pentru scaune cu rotile. 
Cel care oferă un loc de muncă, se uită la ce 
câştigă el din asta. Aceasta este afacerea. 
În cazul în care statul va oferi unele benefi-
cii, şi nu astfel încât contabilul să fie nevo-
it să ţină contabilitate separată pentru fi-
ecare astfel de angajat din sute de munci-
tori, şi mereu să dea dări de seamă, cazul 
s-ar putea urni din loc”, a declarat preşe-
dinta Asociaţiei Femeilor de Afaceri, Ta-
tiana Puga.

Judecând după experienţa ţărilor dez-
voltate, ajutorul acordat de stat poate fi 
sub diferite forme: nu doar beneficii fis-
cale, dar, de asemenea, subvenţii pentru 
crearea locurilor de muncă, şi chiar premii 
pentru angajatori. Legislaţia Republicii 
Moldova nu prevede aşa ceva. Este evident 
că multe dintre prevederile legii menţio-
nate mai sus se bazează pe experienţa in-
ternaţională, dar cumva selectiv. De exem-
plu, Franţa are acelaşi sistem de cote de 
5% din locurile de muncă în întreprinde-
rile cu numărul de lucrători peste 20, dar 
acolo se plătesc şi premii în sumă de 1600 
de euro fiecărui angajator pentru acorda-
rea contractului de muncă unei persoane 
cu dizabilităţi pe cel puţin 12 luni.

Sveatoslav Proţiuc, secretarul orga-
nizaţiei „Dreptul de a fi” explică de ce le-
gea nu funcţionează în mod corespunză-
tor: ”Nu poţi forţa un antreprenor din sec-
torul privat. El nu poate fi obligat. Legea, pe 
de o parte este pentru persoanele cu diza-
bilităţi, dar pe de altă parte este împotrivă. 
Până când nu vor exista unele avantaje, be-
neficii, nimeni nu va fi interesat să primeas-
că la lucru o persoană cu dizabilităţi”.

Legea este încălcată, 
dar nu există victime

Dacă legea apără interesele persoane-
lor cu dizabilităţi, a încercat cineva să cea-
ră executarea acesteia? Am apelat la or-
ganizaţiile de stat şi non-guvernamentale 
pentru apărarea drepturilor omului. Ole-
sea Tabarcea, preşedinta Clinicii Juridice 

din Bălţi, organizaţie care oferă asistenţă 
juridică gratuită persoanelor din catego-
riile social-vulnerabile, ne-a comunicat că 
la ei nu a fost depusă nici o plângere din 
partea persoanelor cu dizabilităţi care au 
fost refuzate la angajare sau care au fost 
concediate din cauza capacităţii de mun-
că reduse. Acelaşi răspuns l-am primit şi 
din partea Inspectoratului Muncii din Băl-
ţi şi a Consiliului privind prevenirea şi eli-
minarea discriminării şi asigurarea ega-
lităţii. Deci, nimeni nu a încercat vreoda-
tă să-şi apere dreptul la muncă şi la egali-
tatea de şanse. Natalia Hvorostova preci-
zează: „Mi-a venit în minte, dar să depun o 
plângere, nu.” În opinia sa, nu are sens. De-
oarece nu există nici un ajutor real.

Şi totuşi, ce sancţiuni prevede legisla-
ţia ţării noastre pentru încălcarea acestor 
drepturi? Potrivit inspectorilor de mun-
că, pentru încălcarea legislaţiei muncii 
Art. 55 din Codul Contravenţional de că-
tre persoanele juridice se sancţionează cu 
o amendă până la 450 de unităţi convenţi-
onale (9000 lei). Până în prezent, nimeni 
nu a fost încă amendat, deşi în timpul in-
specţiilor de rutină, inspectorii au remar-
cat nerespectarea cerinţelor cu privire la 
rezervarea a 5% din locurile de muncă. 
Aceştia ne-au declarat că: ”Mulţi antrepre-
nori pur şi simplu nu ştiu toate modificări-
le din legislaţie. Noi le explicăm totul şi le 
dăm indicaţie de a corecta situaţia timp de 
trei luni”.

Preşedinta Consiliului pentru preve-
nirea şi eliminarea discriminării şi asigu-
rarea egalităţii, Oxana Gumennaia ne-a 
comunicat că în cazul refuzului de a an-
gaja sau când este concediată, persoana 
cu dizabilităţi are dreptul de a depune o 
plângere la Consiliul pentru prevenirea 
şi eliminarea discriminării şi asigurarea 
egalităţii, sau la instanţa de judecată. Pen-
tru încălcarea egalităţii la locul de mun-
că, în conformitate cu art. 54(2) din Codul 
Contravenţional, angajatorul riscă, de ase-
menea, o amendă şi în acelaşi cuantum.

Integrarea ar trebui 
să fie bilaterală

Potrivit interlocutorilor noştri, sta-
tul doar formal încearcă să rezolve pro-
blema integrării sociale a persoanelor cu 
dizabilităţi, distribuind responsabilităţi 
şi stabilind sancţiuni. Este important, de 
asemenea, de a schimba atitudinea soci-
etăţii faţă de persoanele cu dizabilităţi. 
Mulţi nu sunt dispuşi să accepte în co-
lectiv o persoană cu o anumită formă de 
dizabilitate.
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Natalia Hvorostova îşi aminteşte anii 
de studiu: ”În primul an eram tot timpul 
în lacrimi, nu vroiam să merg la faculta-
te până când în mintea mea ceva s-a în-
tâmplat şi mi-am dat seama că ar trebui să 
mă impun. Oamenii nu sunt gata să accep-
te cu desăvârşire astfel de vecinătate. Nici 
profesorii şi nici elevii înşişi. Primii doi ani, 
să fiu sinceră, de mine toţi se fereau, ca de 
ciumă, de parcă se temeau de mine. Eram 
foarte înstrăinată  (...). Dar, după un timp, 
s-au obişnuit că nu eram ceva neobişnui, 
deja era mai uşor şi primeam ajutor. Dacă 
o persoană este slabă de voinţă şi de carac-
ter, atunci nu mai rezistă”. Tatiana Puga 
găseşte pentru aceasta următoarea ex-
plicaţie: ”La noi s-au păstrat stereotipu-
rile. Anterior aceste categorii de persoa-
ne erau foarte izolate. Şi acest lucru rămâ-
ne a fi considerat normal. Dacă o persoană 
este invalidă, ea primeşte o indemnizaţie şi 
nu contează pentru ce îi ajunge”. În calita-
te de preşedintă a unei asociaţii obşteşti, 
ea sugerează modul în care aceste stere-
otipuri pot fi eliminate: ”Am încercat de 
mai multe ori să desfăşurăm activităţi, în 
cadrul cărora am dorit să demonstrăm că 
pentru fiecare limitare există o altă opor-
tunitate. Nu trebuie să căutăm ceea ce nu 
poate face dar ceea ce poate să facă”. În 

acelaşi timp, Tatiana Puga admite că este 
foarte dificil să-i faci pe oameni să gân-
dească diferit.

Potrivit lui Sveatoslav Proţiuc, anume 
acesta este motivul pentru care statul ar 
trebui să desfăşoare o campanie naţiona-
lă. „Trebuie să elaborăm un program soci-
al care ar explica tuturor că nimeni nu este 
asigurat întru totul: astăzi ai căzut, şi ai 
fost diagnosticat cu cancer, ş.a.m.d. Asta-i 
viaţa. Un om într-un scaun cu rotile sau un 
orb nu este un lepros. La noi persoanele cu 
dizabilităţi se simt umilite şi se tem să iasă 
în lume ca să nu fie umilite din nou. În fami-
lie totul decurge după modul în care adulţii 
abordează situaţia. La fel se întâmplă şi în 
societate. Mulţimea este influenţată de mo-
dul în care problema este abordată de către 
autorităţi... Dacă aceste informaţii explica-
tive ar veni din ziare, de la televiziune, ori-
cum ar rămâne în minte”, specifică acesta.

De rând cu stimularea angajatorilor o 
astfel de propagandă a egalităţii de şanse 
din partea statului într-adevăr ar putea 
să schimbe situaţia cu privire la angaja-
rea persoanelor cu dizabilităţi. 

MAteriAlul este reAlizAt cu suportul 
AsociAţiei presei independente
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Se spune că bătrâneţea este 
preţul pe care trebuie să-l plătim 
pentru a ajunge la înţelepciune, 
iar amândouă dau eticheta 
vieţii din care rezultă valoarea 
fiecărui individ. Dar, de cele mai 
multe ori, aceasta devine o 
adevărată povară, când bătrânii 
ajung neputincioşi în faţa vieţii 
şi încercărilor acesteia. Cel mai 
trist este că mulţi bătrâni devin o 
povară pentru propriii copii, asta 
după ce toată viaţa lor au încercat 
să le ofere tot ce e mai bun.

Vizita la azilul de bătrâni din satul Ale-
xandru Ioan Cuza, raionul Cahul, îți lasă 
un gust amar și un sentiment de dispera-
re, știind că anii nu cruță pe nimeni. Bă-

trânii, locatari ai acestui azil, au ajuns aici 
din diverse motive: fie că sunt singuri pe 
lume, neavând un acoperiș deasupra ca-
pului, și au preferat să meargă la azil, doar 
ca să nu stea în stradă, fie că ajuns aici din 
indiferența și nerecunoștința copiilor.

Azilul pentru persoanele în etate din 
Alexandru Ioan Cuza este amplasat într-o 
clădire cu două niveluri, la o distanţă de 2 
km de localitate. În aceste condiții, bătrâ-
nii sunt practic izolați de societate. Chiar 
dacă s-a mai lucrat un pic asupra aspectu-
lui și condițiilor existente la azil, devenind 
mai acceptabile față de anii precedenți, 
totuși, acestea nu satisfac în întregime 
cerințele sanitaro-igienice. Dormitoarele 
beneficiarilor sunt destul de bine îngrijite, 
curate, dar totuși, se simte lipsa îndelun-
gată a unei reparații capitale. Blocul ali-

Soarta bătrânilor de la azilul 
din Cuza-Vodă, hotărâtă – 
vor fi transferați la Moscovei

Autor: sorinA reMentovA 

GAzetA de sud,  11 Aprilie, 2015 
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http://gazetadesud.md/soarta-batranilor-de-la-azilul-din-cuza-voda-hotarata-vor-fi-transferati-la-moscovei/
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mentar a fost recent renovat, însă din ca-
uza că nu a fost instalată ventilarea flux-
reflux, pe pereţii şi tavanul bucătăriei per-
sistă abundent igrasia și mucegaiul.

Cu cheltuieli mai mici, 
confortul minim

Deja în cadrul mai multor ședințe ale 
Consiliului Raional Cahul, se discută des-
pre transferarea azilului din satul Alexan-
dru Ioan Cuza în satul Moscovei, pentru 
a le asigura bătrânilor condiții mai bune 
de trai.

„Edificiul azilului este într-o stare de-
plorabilă, acoperișul curge, creând ast-
fel o sumedenie de probleme. Aici ar tre-
bui o sumă colosală de bani pentru a adu-
ce cât de cât condițiile la limitele decenței. 
De aceea, după mai multe discuții pe mar-
ginea acestui subiect, am luat hotărârea 
de a transfera azilul de bătrâni în satul 
Moscovei, într-o aripă a edificiului Cen-
trului de sănătate. Pentru că aici, spre de-
osebire de Alexandru Ioan Cuza, va fi ne-

voie de o sumă de bani cu mult mai mică 
pentru a renova și a dota cu cele necesa-
re această parte a clădirii, comparativ cu 
suma de aproape 10 milioane de lei care 
este necesară pentru a aduce la o condiție 
favorabilă edificiul din prezent al azilu-
lui de bătrâni”, a menționat Elena Bacalu, 
vicepreședinte al raionului Cahul.

La Moscovei, lucrările de reparație au 
ajuns deja aproape de etapa finală. Edifi-
ciul este unul cu mult mai compact față de 
cel de la Alexandru Ioan Cuza, un avantaj 
al acestuia fiind și bani mai puțini pentru 
întreținere. Un alt avantaj ar fi amplasa-
rea acestuia în sat, poate așa bătrânii nu 
se vor mai simți atât de singuri? Cu alte 
cuvinte, noul azil este aproape gata să-i 
primească pe bătrâni. Dar va putea oare 
noua locație să le aline cumva această sin-
gurătate apăsătoare și sentimentul de a fi 
inutil? Un lucru e cert: în Moldova, e greu 
să fii bătrân. E greu pentru că ești nevoit 
sa-ți duci singur povara anilor în spate și 
puțini sunt cei cărora le pasă cu adevărat 
de soarta oamenilor în etate.  
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Are doar 18 ani, dar viața a 
maturizat-o mult prea devreme. 
A fost pusă la mari încercări, însă, 
de fiecare dată, a găsit puterea 
să meargă înainte. A rămas, 
la vârsta de 11 ani, fără mamă, 
aşa că nu i-a fost uşor deloc. 
Știe ce vrea şi se roagă bunului 
Dumnezeu ca alegerile ei să fie 
corecte, iar principalul – să nu 
facă rău celor din jur.

Este vorba de Svetlana Iurcu din Bra-
vicea. Chiar dacă a intrat în febra exame-
nelor de bacalaureat, ea are timp și pen-
tru pasiunea ei: să scrie. Cu câțiva ani în 
urmă, și-a creat un blog personal. Acolo își 
așeza gândurile ei, scria despre emoțiile 
sale, despre cele mai intense trăiri.

Apoi, una dintre lucrările sale a fost 
publicată în revista „Natura”. A fost o 
mare bucurie. Spune că, din acest mo-
tiv, lucrarea respectivă e cea mai scum-
pă pentru ea.

Pe 26 aprilie, Svetlana Iurcu, va trăi, 
poate, cele mai frumoase momente 
din viața ei de până acum. În acea zi, la 
Chișinău va fi lansată prima sa carte, în-
titulată semnificativ „Șoapte”. În 90 de 
pagini sunt înmănuncheate 22 de eseuri, 
unul mai frumos decât altul.

”Am foarte mari emoții, deoarece 
această carte este o parte a sufletului meu, 
este o părticică din viața mea”, recunoaște 
domnișoara, după care adaugă: „Cred că 
prezentarea va fi una de suflet, plină de 
căldură nu doar pentru mine, dar și pen-

tru cei prezenți la lansare”. Apropo, cartea 
sa e deja cunoscută și de colegi, și de altă 
lume interesată de scris.

A făcut o mică lansare, anterior, la Bra-
vicea. „Scrisul este unica sursă în care 
îmi eliberez sufletul de greutăți”, spune 
Svetlana. A început cu poeziile, după care 
s-a axat pe proză. „Sunt fericită” este pri-
mul ei eseu. Au urmat: „Mi-e dor de tine, 
mamă!”, „Mereu sunt eu…”, „Aștept…”… În 
tot acest drum este susținută și încuraja-
tă de o doamnă cu literă mare, Ludmila 
Sandu din Chișinău. A cunoscut-o absolut 
întâmplător, grație rețelelor de socializa-
re. Anume ea a acoperit o parte din chel-
tuielile pentru tipar. Și Alexandru Mihăilă 
de la editura „Papirus media” din Roman 
(România) a pus umărul la apariția volu-
mului respectiv.

„Această carte nu ar fi apărut dacă 
Svetlana nu ar fi scris din suflet, cu su-
fletul”, accentuează Ludmila Sandu, apoi 
adaugă: „Sunt convinsă că va scrie și în 
continuare, deoarece ea prin scris poate 
să-și exprime ceea ce nu are curajul să ex-
prime în public”.

Își dorește să învețe la Academia de 
Poliție, pentru a-și îndeplini visul din co-
pilărie, dar și visul mamei.

Cartea „Șoapte” a apărut într-un ti-
raj de 100 de exemplare. 80 dintre ele au 
ajuns deja pe rafturile bibliotecilor și în 
posesia unor apropiați ai autoarei. Cele-
lalte 20 de cărți vor fi scoase spre vân-
zare în ziua lansării de la Chișinău. Banii 
adunați vor merge la o familie nevoiașă. 
Costul unei cărți va fi de 150 de lei.  

„Șoaptele” 
Svetlanei scrise 
într-o carte

Autor: nAtAliA JunGhietu 

expresul, 24 Aprilie, 2015
Svetlana Iurcu 

http://www.expresul.com/2015/04/24/soaptele-svetlanei-scrise-intr-o-carte/
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O mamă cu şase copii a rămas 
fără casă şi fără susţinere. Familia 
Ojog din satul Bădiceni, Soroca, 
trăieşte într-un sarai (construcţie 
rudimentară de scânduri, făcută, 
de obicei, în spatele casei, n.r.), 
care are o suprafaţă totală de 
numai 10 m2. Cei şase copii 
împreună cu mama lor încearcă să 
supravieţuiască şi să ducă o viaţă 
cât de cât decentă între cei patru 
pereţi jerpeliţi ai saraiului.

S-a ajuns la această situaţie după ce, în 
urmă cu câţiva ani, casa bunicilor a ars şi 
familia a rămas doar cu scrumul bunuri-
lor pentru care a lucrat o viaţă, cu amin-
tirea bunicii decedate şi cu o mare triste-
ţe în ochi. Căsuţa în care trăieşte familia 
este una veche, unde nu s-a făcut de mult 
reparaţie.

Situația grea a familiei, ținută în 
vizor, dar nesoluționată

„Saraiul e aşa cum îl vedeţi pentru că 
nu avem bani să-l reparăm”, ne povesteşte 

Elena Ojog. Femeia susţine că a cerut aju-
tor de la primăria satului şi de la consiliul 
raional Soroca, însă i s-a spus că n-o pot 
ajuta din lipsă de fonduri.

„Ea a venit la primărie şi ne-a cerut să-i 
dăm o casă. Vrem s-o ajutăm, dar bugetul 
nu ne ajunge să cumpărăm case pentru cei 
nevoiaşi. Apoi, trebuie să încerce şi ea să 
lucreze, să mai câştige nişte bani şi să nu 
aştepte ca altcineva să-i dea tot de ce are 
nevoie. În ziua de azi, fiecare îşi are pro-
blemele sale şi lucrează din greu ca să şi 
le rezolve”, spune Silvia Spoială, secreta-
ra consiliului sătesc.

Rodica Tâltu este asistenta socială din 
sat, care ţine în vizor situaţia în care se 
află Elena Ojog şi cei şase copii ai ei.

„Doi copii frecventează grădiniţa şi trei 
şcoala, fiind scutiţi de orice plată. Unul 
însă a abandonat şcoala după clasa a VI-a, 
pentru că e mai obraznic, mai problema-
tic”, explică Rodica Tâltu. Potrivit asisten-
tei, membrii familiei mai lucrează cu ziua, 
iar ajutorul social pe care îl primesc este 
de peste 2600 de lei. „Nu sunt bani mulţi, 
dar oricum e un ajutor cât de cât…”, spu-
ne Rodica, care subliniază că, în pofida si-

Viața unei familii în 10 m2

Autor: tAtiAnA BeGhiu, 

ziArul de GArdă, 14 MAi 2015
  

http://www.zdg.md/editia-print/social/viata-unei-familii-in-10-m2
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tuaţiei financiare grele din familie, copiii 
sunt îngrijiţi şi bine hrăniţi.

„Satul e mare şi nu prea o cunosc, mai 
mult din auzite”, ne-a explicat o femeie de 
la poştă, atunci când am întrebat-o despre 
familia care, în fiecare zi, e nevoită să facă 
faţă problemelor şi sărăciei.

„Șapte suflete, într-o cameră”

Localnicii spun că femeia îngrijeşte 
bine de copii, dar din păcate nu are cum 
să le ofere şi un loc de trai mai bun.

„Şapte suf lete, într-o cameră mică. 
Cei doi băieţi mai mari lucrează cu ziua 
şi mai câştigă câţiva bănuţi. Avem nevo-
ie de bani, doar trebuie de plătit lumi-
na, gazul, mâncarea, hainele… pentru tot 
trebuie să plăteşti. Eu stau acasă, fiind-
că am doi copii de grădiniţă, pe care tre-
buie să-i duc şi să-i aduc, să fac mâncare 
şi să-i îngrijesc. Incendiul acela a prefă-
cut în cenuşă tot ce aveam. De la o lumâ-
nare s-a aprins focul şi nu am mai putut 
scoate nimic din casă. Acest sarai a fost 
singurul nostru acoperiş, sub care trăim 
de mai mulţi ani”, ne povesteşte dispera-
tă femeia, care s-a adresat şi la Ministe-
rul Protecţiei Sociale şi Familiei, însă a 
primit un răspuns laconic, în care i se ex-

plica oferirea unui ajutor material pen-
tru copii şi medicamente, dar nu şi pen-
tru procurarea caselor.

Elena Ojog ne spune că ştie cum ar pu-
tea fi soluţionată problema cu care se con-
fruntă de mai mulţi ani. „Există o varian-
tă reală de a soluţiona problema noastră. 
Peste drum de noi se vinde o gospodărie 
bună: o casă cu cinci camere, sarai, beci, 
fântână în ogradă, 23 de ari de pământ, 
pomi fructiferi şi salcâmi pentru foc”, de-
scrie femeia, cu lux de amănunte, soluţia 
care, potrivit ei, i-ar putea schimba radi-
cal viaţa.

Grigore Filip este proprietarul casei la 
care visează familia Ojog. „Casa nu e prea 
mare, mi-a rămas după moartea fratelui. 
Cer pentru casă 3000 de dolari. Mai am 
cumpărători, dar mă mai gândesc. Dacă 
vecinii mei (familia Ojog, n.r.) ar avea un 
venit mai stabil, le-aş da casa şi în rate. Mă 
doare inima când văd saraiul în care tră-
iesc. E atât de vechi şi distrus, încât ai im-
presia că, dacă suflă vântul mai tare, îl dă 
jos”, ne spune bărbatul.

Potrivit datelor oficiale, nivelul sără-
ciei în zonele rurale ale R. Moldova este 
în creştere, iar speranţa de viaţă în ţara 
noastră este printre cele mai scăzute din 
Europa.  
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„Pentru că trăiesc aici!” a fost 
sloganul din acest an al Marşului 
Egalităţii organizat de activiştii 
LGBT. Este al treilea marş autorizat 
de primăria Chişinău şi securizat 
de poliţia municipală. Manifestaţia 
s-a desfăşurat pe traseul unde a 
avut loc şi anul trecut, şi anume pe 
bulevardul Grigore Vieru.

Potrivit organizatorilor, au fost pre-
zenţi în jur de 150 de participanţi. Ei 
aveau pancarte pe care scria „Sunt aici 
pentru că am demnitate”, „Sunt aici pen-
tru că toţi sunt egali”, „Sunt aici pentru 
că achit impozite”. Printre participanţi 
erau mai multe persoane LGBT (unele 
au preferat să-şi ascundă fețele), părinţi, 
rude şi prieteni ale acestora, dar şi re-
prezentanţii mai multor organizaţii ne-
guvernamentale. La marş au fost pre-
zenţi ambasadoarea Suediei, Ingrid Ter-
sman, şi ambasadorul SUA, James D. Pe-
ttit. În discursul său, ambasadorul SUA 
şi-a reiterat sprijinul pentru comunita-
tea LGBT din Moldova: 

„Vă mulţumesc pentru devotamentul 
faţă de drepturile LGBT, pentru anga-
jamentul Dvs. faţă de drepturile funda-
mentale ale omului. Nu este simplu să fii 
astăzi în Moldova lesbiană, gay, transse-
xual sau bisexual. Nu este simplu din ca-
uza unor prejudecăţi adânc înrădăcina-
te în rândul unor reprezentanţi ai soci-
etăţii. Este dificil din cauza ameninţări-
lor, din cauza violenţei. Sunt astăzi aici 
ca să vă spun că eu vă sprijin în lupta 
Dvs.. SUA sunt devotate, eu sunt devotat 
să sprijinim drepturile omului şi liber-
tăţile fundamentale ale tuturor oameni-
lor, ale tuturor moldovenilor. Persoanele 
LGBT din Moldova, persoanele LGBT de 
oriunde în lume merită aceeaşi protecţie 
de care au parte toţi oamenii.”

Deşi Marşul Egalităţii a început cu o 
oră mai devreme faţă de cum a fost anun-
ţat în ajun, la faţa locului erau deja pre-
zenţi şi un număr aproape egal de contra-
manifestanţi, între ei activişti ortodocşi 
şi feţe bisericeşti, dar şi un grup de tineri, 
cu feţe acoperite, care se purtau mai agre-
siv. Contra-protestatarii aveau pancarte 
pe care scria „Stop Homosexualităţii” şi 
„Pentru Familii Tradiţionale”. Ei scandau 
„Ruşine” şi cântau cântece bisericeşti. 

Adunaţi la cealaltă parte a bule-
vardului, contramanifestanţii erau 
supravegheați de un număr impunător 
de poliţişti, unii echipaţi special cu bas-
toane şi căşti, dară fără arme. Manifesta-
ţia a decurs fără altercaţii şi acţiuni vio-
lente. Însă contrademonstranţii au folosit 
petarde, dar şi ouă, pe care le-au aruncat 
în activiştii LGBT. Potrivit poliţiei, două 
persoane au fost reţinute şi duse la sec-
torul de poliţie.   

În ciuda contrademonstraţiilor, mar-
şul comunităţii LGBT a decurs aşa cum a 
fost programat de către organizatori.

După încheierea marşului, un grup de 
preoţi - în frunte cu liderul organizaţiei 
„Pro Ortodoxia” Ghenadie Văluţă - a stro-
pit cu apă sfinţită locul unde au mărşă-
luit activiştii LGBT. Iată ce a spus Ghena-
die Văluţă: 

„Sfinţim acest loc, acest perimetru 
care a fost parcurs de minorităţile homo-
sexuale având ca scop să alungăm acest 
păcat, această necurăţire, această viro-
ză homosexuală ca să nu prindă nicioda-
tă rădăcini în Moldova.”

Ghenadie Valuţă a spus că au fost bine-
cuvântaţi de Episcopul de Bălţi şi Făleşti 
Marchel, nu de Mitropolitul Moldovei.

Amintim că şi anul trecut zeci de ac-
tivişti ortodocşi şi enoriaşi au protestat 
împotriva manifestaţiei organizate de co-
munitatea LGBT.  

„Sunt aici pentru că am demnitate”, 
„Sunt aici pentru că toţi sunt egali”, 
„Sunt aici pentru că achit impozite”

Autor: AllA ceApAi

www.europAliBerA.orG, 17 MAi 2015

http://www.europalibera.org/content/article/27021193.html
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Echipa ziarului „Unghiul” a stat la 
sfat cu persoanele în etate din 
comuna Mănoileşti.  Deschişi 
pentru discuţii, locuitorii din cele 
trei sate ale comunei – Mănoileşti, 
Vulpeşti şi Rezina – au arătat că 
se implică activ în viaţa socială a 
comunităţii şi îşi cunosc drepturile 
electorale. În prag de alegeri locale 
generale, care vor avea loc pe 
data de 14 iunie, dânşii au  avut de 
transmis şi un mesaj către viitorii 
aleşi locali. Mai jos vă prezentăm 
unele dintre doleanţele persoanele 
în etate pentru viitorii pretendenţi la 
funcţiile de primari, consilieri locali şi 
raionali.

Petru Arhire, Vulpeşti: „Am să mă 
duc la votare, pentru că vreau ca în ţară 
să fie mai bine, 
pentru ca apoi să 
pot cere fapte con-
crete de la cei care 
au făcut promisi-
uni. Primarul tre-
buie să fie un om 
harnic, un om sti-
mat şi respectat, iar pentru aceasta tre-
buie să îşi facă treaba bine, mai puţin să 
vorbească şi mai mult să acţioneze. Încă 
nu am făcut cunoştinţă cu candidaţii la 
funcţia de primar, dar sper că vor fi orga-
nizate întruniri, unde ei vor veni cu pro-
gramele lor electorale. Omul de la ţară 
nu are nevoie de multe – un drum bun,  
o fântână cu apă potabilă, un ajutor ma-
terial,  iar pentru tineri – locuri de mun-
că, căci mulţi sunt plecaţi de ani de zile 
peste hotare, pentru că acasă nu au unde 
lucra”.

Lidia Andruşca, Mănoileşti: „M-am 
hotărât şi am să vo-
tez pentru  un pri-
mar harnic, gospo-
dar, care ştie să te 
asculte şi ştie cum  
să ne facă viaţa mai 
bună.  În sat proble-
me sunt multe, dar 

luate pe rând, cu buna dispoziţie şi sus-
ţinerea consilierilor şi a sătenilor se poa-
te multe lucruri bune de realizat. La con-
ducere avem nevoie de oameni care ştiu 
cum să deschidă orice uşă”.

Elena Dragomir, Rezina: „La ţară via-
ţa e grea. Locuri de muncă nu sunt, cei 
trecuţi de 40 de ani 
nu mai au unde lu-
cra. Eu cred că şi le-
gea despre ajutorul 
social trebuie cumva 
schimbată. Uitaţi-vă 
câtă nedreptate este 
acum: primesc ajutoare cei care nu au 
muncit niciodată şi care nici nu doresc să 
muncească. La conducere trebuie să fie 
oameni harnici, buni la inimă, atenţi şi 
grijulii”.

Axenia Burduniuc, Vulpeşti: „Mă 
mişc cam greu. Am muncit toată viaţă – 
şi la fermă, şi la rupt 
frunze de tutun şi 
cred că primar sau 
consilier trebuie să 
fie numai cei care 
ştiu ce înseamnă 
munca. De aceea la 
14 iunie numaidecât 
mă voi duce la vo-
tare. Îmi este foarte greu să aleg pentru 
cine să dau votul meu, pentru că nu ştiu 
să citesc. Dar nu mă pierd: ştiu cine sunt 
candidaţii, ce doresc să  facă, iar atunci 
când am să iau buletinul de vot voi între-
ba al câtulea la rând este cel pe care îl voi 
alege. Număr încet, nu mă grăbesc, apoi 
pun ştampila. Îmi pare rău că, în ulti-
mul timp, nu votăm pentru un om din po-
por, dar pentru cineva din partid. Vreau 
un primar gospodar, unul care să fie ală-
turi de oameni. Nu doresc să mi se adu-
că urna  acasă, căci vreau să fiu în acea zi 
alături de ceilalţi care sunt mai sănătoşi 
şi mai tineri ca mine”.

Oamenii în etate doresc 
condiţii de trai mai bune

Autor: tAtiAnA cuiBAru

unGhiul, 28 MAi 2015

http://unghiul.info/oamenii-in-etate-doresc-conditii-de-trai-mai-bune/#more-2534
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Ion Mocanu, Rezina: „S-au promis 
multe şi cu patru ani în urmă. Poate nu 
s-au realizat toate, 
dar unele rezulta-
te sunt. Vrem sau nu 
vrem, dar la votare 
trebuie să ne ducem. 
Chiar dacă suntem 
dezamăgiţi de cei pe 
care îi alegem o dată la patru ani, totuşi 
mai facem un efort şi alegem pe cei care 
credem că sunt buni pentru  sat, comună, 
raion, ţară. Avem nevoie la conducere de 
oameni care sunt alături de popor, care 
cunosc şi se interesează de problemele 
oamenilor, care ştiu ce înseamnă grija şi 
stima faţă de cei vârstnici”.

Aglaia Bobeico, Mănoileşti: „Ziua de 
14 iunie este o dată însemnată pentru 
întreaga ţară. În 
această zi vom ale-
ge viitorul comunei 
pentru patru ani. 
Avem nevoie de oa-
meni cumsecade. 
Ne-am cam deza-
măgit în ultimii ani 
de cei  pe care i-am 
votat cu patru ani în urmă. Şi vecinii mei 
spun că se vor duce la votare. Ştiu că cei 
care nu pot merge singuri pot să anunţe 
comisia electorală şi cineva va veni cu 
urna acasă ca să voteze. Înţelegem bine 
că de noi depind schimbările care urmea-
ză să se întâmple în următorii patru ani”.

Elionora Căniţă, Vulpeşti: „Totdeau-
na mă duc la votare. Cum să nu îmi pese 
de viitorul ţării 
noastre, a satului, a 
raionului? Cei care 
nu se duc fac o gre-
şeală foarte mare, 
căci  doar aşa avem 
posibilitatea să ale-
gem oameni destoi-
nici, care ar scoate ţara şi satele din im-
pas, oameni cinstiţi, pentru că ne-am să-
turat de hoţi, mincinoşi şi vicleni. Ne 
pare rău că politicienii ne-au făcut pro-
misiuni frumoase, dar care nu s-au în-
cununat cu rezultate. Le-aş spune şi oa-
menilor să fie mai activi, căci, din păca-
te, nouă, moldovenilor, ne cam lipseşte 
simţul acesta de a fi activi. Trebuie să fim 
mai curajoşi, să cerem, numai astfel îi pu-
tem disciplina pe cei cărora le acordăm 
vot de încredere”.

Elena şi Mihai Lebădă, Rezina: „Vom 
alege un om gospodar, care ştie şi cu-
noaşte problemele satului, care va şti să 
îi unească pe oameni pentru ca să rezol-
văm mai multe probleme împreună. Şi 
în familie, şi cu vecinii discutăm despre 
ceea ce promit candidaţii. Vrem persoa-
ne care să ne audă şi pe noi, cei în vârstă, 
să ştie să ne poarte de grijă”.

Feodora Guţanu, Vulpeşti: „Nu am 
fost repetentă niciodată la alegerile loca-
le şi nici cele parlamentare. Cu toată fa-
milia ne ducem, 
pentru că alegem 
viitorul nostru, 
poate a fi el vreo 
dată mai luminos, 
mai ales pentru 
copiii şi nepoţii 
noştri. Aş vrea ca 
consilierii să fie 
mai activi, să facă cât mai des adunări cu 
sătenii,  să ia în vedere propunerile lor. 
Ne dorim o viaţă mai bună pentru copii, 
dar să nu uite nici de  bătrâni. Este o ne-
dreptate la alocarea ajutoarelor sociale, 
de aceea trebuie să fie schimbată aceas-
tă politică”.

Anastasia Lâsenco, Mănoileşti: „Mă 
voi duce la votare doar cu credinţă în 
suflet. Cum să nu mă duc, pentru că şi 
de mine de-
pinde dacă 
satul va 
avea un stă-
pân bun. 
Avem ne-
voie de oa-
meni buni, 
care ştiu de ce are nevoie fiecare sat şi 
oraş în parte. Acestea sunt drumuri mai 
bune, apă şi canalizare, gazificare. Ar 
fi bine să avem un primar femeie, căci 
acestea sunt mai grijulii, în schimb un  
primar bărbat, parcă e mai răzbătător. 
Cine nu ar fi, om să fie!”.

AceAstă întâlnire A Avut loc în cAdrul proiectului „cAMpAnie de inforMAre 
civică şi educAţie electorAlă pentru AleGerile locAle 2015”, iMpleMentAt de 

AsociAţiA presei independente (Api) şi finAnţAt de consiliul europei.
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La Azilul de bătrâni din satul 
Bădiceni, în aceste zile de grea 
cumpănă electorală, este o linişte, 
la care multe instituţii pot doar să 
viseze. Partidele politice (chiar 
dacă uneori fac exces de zel) 
nu se înghesuie să facă agitaţie 
electorală persoanelor în etate şi 
această pasivitate are o explicaţie 
– majoritatea celor aflaţi aici (43 
persoane din cele 46) vor vota 
doar pentru consilierii în Consiliul 
raional or, au viza de reşedinţă în 
alt sat din raion decât Bădiceni. 
Adică, acolo unde nu este votul, 
acolo lipseşte şi interesul. Altfel, 
concurenţii electorali degeaba 
„au trecut pe lângă Azil”, fiindcă 
majoritatea absolută a bătrânilor 
de aici au declarat că sunt activi 
din punct de vedere politic şi 
electoral şi că pe data de 14 iunie 
vor vota, cu siguranţă, pentru cei 
mai buni.

Fiind electorat cu state vechi, bătrâ-
nii mai ţin minte alegerile de pe timpuri-
le sovietice, când în listă era doar un can-
didat, în multe cazuri mai puţin cunoscut 

sau chiar anonim şi se bucură că astăzi au 
din cine alege. Ce-i drept, cei de la Azilul 
de bătrâni au recunoscut că, deseori, sunt 
nevoiţi să aleagă nu din cei mai buni pe 
cei mai buni, dar din cei răi pe cei mai pu-
ţin răi, dar…unde-i mai bine decât la Bădi-
ceni? „Până la independenţă, alegerile le-
am memorizat nu prin numele candidaţi-
lor la cutare sau cutare funcţie, dar prin 
muzică, dansuri, veselie şi mâncăruri mai 
alese. Mă bucur că astăzi există alternati-
ve, dar mă doare atunci, când cei aleşi uită 
de lume, odată ce se văd în vârful pirami-
dei. Îmi pare rău că din cauza sănătăţii nu 
voi participa la alegerea primarului comu-
nei Ocolina, dar la alegerea consilierilor 
raionali şi  sper să am un cuvânt de spus”, 
ne-a mărturisit doamna Aculina Pânzaru, 
82 de ani, din satul Ţepilova. La fel şi dom-
nul Nicolae Solovei din satul Vasilcău, fost 
profesor de educaţie fizică nu-şi imaginea-
ză să stea în pat pe data de 14 iunie: „Voi 
vota, deoarece întotdeauna am făcut acest 
lucru şi întotdeauna am crezut în puterea 
poporului. Şi dacă cei aleşi mai calcă pe 
greblă noi nu purtăm nici o vină”. Doam-
na Larisa Hripălivâi, 63 de ani, din satul 
Căinarii Vechi, care la fel va participa la 
scrutin nu are prea mari cerinţe de la cei 

Bătrânii de la Azilul din Bădiceni promit 
concurenţilor electorali 46 de voturi

Autor: victor coBăsneAnu

oBservAtorul de nord, 28 MAi 2015
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http://odn.info.md/2015/05/batranii-de-la-azilul-din-badiceni-promit-concurentilor-electorali-46-de-voturi/


pe care îi vom alege: „Ce-i trebuie unui om, 
pentru a se considera fericit? Lumină. Să-
nătate şi pace!”. La rândul său, domnul Ghe-
orghe Ianachi, 64 de ani, fost pilot militar 
şi maior în rezervă, ex-director al aeropor-
tului (de cândva) din Soroca este convins 
că „partidul pe care îl simpatizează nu-şi 
va trăda electoratul. Noi, odată intraţi în 
cabina de vot, vom conştientiza importan-
ţa votului şi nu vom face compromisuri cu 
propria conştiinţă. Îmi doresc să câştige cei 
mai buni, cei care au demonstrat că ţin la 
votul oamenilor”. Şi doamna Galina Ovsea-
nicov, 87 de ani, din satul Ţepilova va mer-
ge la urna de vot: „Voi merge în speranţa că 
cei aleşi nu vor uita de promisiunile făcute 
şi nu ne vor face ca la următoarele alegeri 
să ne schimbăm opțiunea”.

După întâlnirea avută cu electoratul de 
la Azilul de bătrâni din satul Bădiceni con-
cluzia ar fi următoarea: spre deosebire de 
multă lume politică, care se mai îngloadă, 
din când în când, în promisiuni şi vorbărie 
goală, beneficiarii de aici sunt tentaţi să-şi 
onoreze obligaţiunile de cetăţean şi să fie 
foarte activi pe data de 14 iunie. Mai cu sea-
mă că doamna director Angela Brighidin a 
promis că în ziua alegerilor vor fi create toa-
te condiţiile ca toţi cei 46 de bătrâni să poa-
tă alege pe cine consideră ei că merită.  

Acest MAteriAl A fost preGătit 
cu spriJinul consiliului europei.
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